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کــوتــــاه

  آرمان ملی: رئیس جمهور با 
بیان اینکه سفر به چین در راستای 
نگاه راهبردی جمهوری اسلامی 
ایران به همکاری با چین است، 
اظهار داشت: چین امروز یکی از 
مهم ترین شرکای تجاری ایران 
است و همکاری های دو کشور در 
عرصه دوجانبه و نیز منطقه ای و 
فرامنطقه ای در یک نقطه عطف 
قرار دارد. سید ابراهیم رئیسی در 
جریان سفر به چین در گفت وگویی 
با برنامه Xinwen Lianbo شبکه 
جهانی و ملی تلویزیون چین، در 
پاسخ به سوالی درباره جایگاه 
این کشور در سیاست خارجی 
ایران، با اشاره به روابط تاریخی 
دو تمدن کهن ایران و چین از 
مواضع مشترک دو کشور در مسائل 
رئیس جمهور  گفت.  بین المللی 
به نگاه مشترک چین و ایران در 
یکجانبه گرایی  با  مبارزه  زمینه 
و  استقلال  حفظ  جهان،  در 
اشاره  شدن  قدرتمند  ضرورت 
کرد و افزود: ظرفیت های متقابل 
دو کشور فرصت بسیار مناسبی 
همکاری های  گسترش  برای 
مشترک هم در سطح آسیا و هم 
در عرصه دو جانبه ایجاد کرده 
است. رئیسی با بیان اینکه سفر به 
چین به عنوان یکی از مهم ترین 
شرکای تجاری ایران در راستای 
نگاه راهبردی ایران به همکاری 
با چین صورت گرفته است، افزود 
: این نگاه راهبردی، امروز تبدیل 
به سند شراکت جامع راهبردی 
ایران و چین شده است و با توجه 
به توافقات صورت گرفته می توان 
این سفر را نقطه عطفی در جهت 
ارتقا و توسعه روابط و همکاری های 
ایران و چین در همه عرصه های 
سیاسی، اقتصادی، علمی و فناوری 

دانست. رئیس جمهور در پاسخ 
به سوالی درباره مزایای ملموس 
برای  شده  امضا  توافقنامه های 
کارها، سرمایه گذاران  و  کسب 
و مردم عادی هم گفت: بر پایه 
توافقاتی که مسئولین عالی ایران 
و چین امضا کردند، دو کشور 
می توانند همکاری ها و تعاملاتی 
حوزه های  در  قبل  از  متفاوت 
صنعت، معدن، کشاورزی، راه های 
مواصلاتی و در حوزه های فرهنگی و 
رسانه ای رقم بزنند. بنابراین از همه 
فعالان اقتصادی در چین و ایران 
می خواهیم ظرفیت های متنوع و 
متقابل را بازشناسی کرده و سعی 
کنند در جهت ارتقای روابط تجاری 
رئیسی  کنند.  حرکت  فیمابین 
ابتکار کمربند راه چینی ها را به 
سود کشورهای در مسیر این پروژه 
دانست و اظهار داشت: با احیای این 
مسیر اولا آن ارتباط باستانی در 

جاده ابریشم به شکل مدرن و نوین 
در منطقه احیا خواهد شد و در ثانی 
روابط تجاری و اقتصادی منطقه 
تسهیل خواهد شد. همچنین ایده 
کمربند-  راه وضعیت تجاری و 
اقتصادی منطقه و حتی بخشی 
مهمی از جهان را تسهیل کرده و 
باعث می شود که به ظرفیت های 
کشورهای این مسیر توجه بیشتری 
شود. رئیس جمهور با بیان اینکه 
این ایده می تواند در راستای تحقق 
اهداف مهم سازمان همکاری های 
شانگهای و نیز اهداف مهم طرح 
توسعه جهانی نقش آفرین باشد، 
اسلامی  جمهوری  همکاری  بر 
ایران در جهت تحقق این ایده 
پاسخ  در  کرد.  رئیسی  تاکید 
تحریم های  درباره  سوالی  به 
۴۰ ساله آمریکایی ها و ادعای 
سیاستمداران این کشور مبنی بر 
اینکه تحریم های آنها متوجه دولت 

ایران است و نه مردم، تصریح کرد: 
انگیزه آمریکایی ها از اعمال تحریم، 
انتقام از ملت ایران بابت ۴۴ سال 
مقاومت و ناکام گذاشتن آمریکا در 
رسیدن به اهدافش است. تحریم ها 
قرار بود ملت ما را متوقف کند، اما 
مردم و جوان های ما متوقف نشدند، 
دچار کندی و ایستایی نشدند و از 
تحریم ها و تهدیدها برای خودشان 
فرصت ها ساختند؛ پیشرفت های 
امروز ایران در صنایع مختلف، 
پیشرفت های قابل توجهی است. 
رئیس جمهور درباره تعاملات ایران 
در سازمان همکاری شانگهای هم 
گفت: باور داریم که این سازمان 
این ظرفیت را دارد که تعامل بین 
کشورهای عضو را روز به روز افزایش 
دهد و ظرفیت های منطقه آسیا را 
به هم نزدیک کرده و باعث تبادل 
باشد؛  کشورها  بین  تجربیات 
خصوصاً در حوزه های اقتصادی و 
تجاری و کارهای فناورانه می توان 
گام های خوبی برداشت. رئیسی 
خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی 
از زمانی که عضو شانگهای شده، 
تلاش کرده است که از جمله اعضای 
فعال سازمان باشد و معتقدیم این 
نزدیک   به  می تواند  همکاری ها 
شدن هر چه بهتر و بیشتر امکانات و 
ظرفیت های کشورهای عضو کمک 
 Xinwen Lianbo کند. برنامه
پربیننده ترین برنامه خبری روزانه 
در چین است که توسط تلویزیون 
مرکزی این کشور )CCTV(، تولید 
می شود. این برنامه به طور همزمان 
توسط تمام ایستگاه های تلویزیون 
محلی در چین نمایش داده می شود 
و آن را به یکی از پربیننده ترین 
برنامه های جهان تبدیل کرده است. 
این برنامه از روز ۱ ژانویه ۱۹۷۸ در 

حال تولید و پخش است. 

اول  معاون  ملی:  آرمان 
رئیس جمهور تاکید کرد: مشکلات 
امروز کشور در همه بخش های 
در  غفلت  از  ناشی  اقتصادی، 
به  بی توجهی  و  سرمایه گذاری 
بهره وری است. محمد مخبر صبح 
نخستین  در  )سه شنبه(  دیروز 
اقتصادی  پیشران های  همایش 
فرصتی برای توسعه ملی، با اشاره 
به تأکیدات مقام معظم رهبری در 
سازی  خنثی  اولویت  خصوص 
تحریم ها افزود: باید به نقطه ای از 

قوت اقتصادی برسیم که دشمنان 
توطئه  و  عملیات  هیچ  نتوانند 
اقتصادی علیه کشور انجام دهند 
که این مهم با حضور فعالان بخش 
خصوصی میسر می شود. معاون 
اول رئیس جمهور با بیان اینکه در 
در  خصوصی  بخش  حاضر  حال 
کشور می تواند به راحتی علاوه 
در  اقتصادی  مبادلات  انجام  بر 
زمینه های  بین المللی در  سطح 
صادرات، واردات و جابه جایی های 
مالی، اقدامات اقتصادی خود را 

دولت  قطعاً  گفت:  دهد،  انجام 
با توجه به محدودیت در برخی 
امکانات و ظرفیت ها به اندازه بخش 
خصوصی چنین توانایی ندارد و به 
همین دلیل باید هر چه سریع تر 
زمینه های حضور و فعال شدن بخش 
غیردولتی در اقتصاد فراهم شود. وی 
خاطر نشان کرد: بهره وری به رغم 
استعدادهای فراوان در کشور قابل 
توجه نیست و باید سه مؤلفه دانش، 
تکنولوژی و به روز کردن تجهیزات 
در امر بهره وری مورد توجه ارکان 

اقتصادی کشور قرار گیرد که در این 
زمینه نیز بخش خصوصی توانایی 
دارد با ورود تکنولوژی، بهره گیری از 
اساتید و پژوهشکده ها و  دانش 
آینده نگری پرچم دار  همچنین 
بهره وری در کشور باشد. مخبر با 
تاکید بر اینکه پیشران های اقتصادی 
آینده  در  کشور  اقتصاد  طلیعه 
هستند، تصریح کرد: در مرحله 
جدید پیشرفت، دولت با تمام توان 
در کنار کارآفرینان، فعالان بخش 

اقتصادی و بخش خصوصی است. 

یــادداشـــت
نقدی بر سیاست های اقتصادی دولت

  علی قنبری
 اقتصاددان

رئیس جمهور:   

همکاری ایران و چین در نقطه عطف قرار دارد

مخبر:   
مشکلات اقتصادی ناشی از غفلت در سرمایه گذاری است

سفر مصطفی الکاظمی به 
ایران 

مصطفی الکاظمی نخست وزیر پیشین 
عراق به تهران سفر کرده است. نخست 
وزیر سابق عراق در جریان سفر به تهران 
با تعدادی از مقامات جمهوری اسلامی 
ایران دیدار و رایزنی می کند. الکاظمی از 
می ۲۰۲۰ تا اکتبر ۲۰۲۲ مسئولیت نخست 
وزیری عراق را برعهده داشت.  او همچنین 
مدتی سرپرست سرویس اطلاعات عراق نیز 

بوده است. 

  لوکاشنکو به ایران می آید
رئیس جمهور بلاروس در دیدار با سفیر 
ایران در این کشور، سفر آتی اش به ایران 
را تایید و بر اهمیت آن تاکید کرد. بنابر 
اطلاعات رسیده به این خبرگزاری، الکساندر 
لوکاشنکو، رئیس جمهور بلاروس در دیدار 
با سعید یاری، سفیر ایران در بلاروس، سفر 
رسمی اش به ایران در نیمه ماه مارس را 
تایید کرد. لوکاشنکو گفت: این یک دیدار 
مهم خواهد بود که همکاری مان را به سطح 

بالاتری ارتقا خواهد داد. 

 تکذیب ادعای 
رسانه سعودی اینترنشنال

رسانه نزدیک به دبیرخانه شورای عالی 
امنیت ملی ادعای رسانه سعودی اینترنشنال 
مبنی بر »بحرانی« بودن ذخایر نهاده های 
دامی در ایران را تکذیب کرد. به گزارش 
ایسنا، نورنیوز در مطلبی نوشت: رسانه 
سعودی اینترنشنال در خبری دروغ مدعی 
بحرانی بودن ذخایر نهاده های دامی در ایران 
شده حال آنکه از ماه ها قبل و با وجود بحران 
بین المللی در حوزه نهاده های دامی، ضمن 
واردات و تامین مستمر نهاده ها، علاوه بر رفع 
نیاز واحدهای مصرف کننده، ذخایر کشور 

نیز حفظ و تقویت شده است.

وصول مطالبات ۶۳۰ 
میلیاردی داروخانه های تهران

قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور 
میلیاردی   ۶۳۰ مطالبات  وصول  از 
احمد  داد.  خبر  تهران  داروخانه های 
رحمانیان با تاکید بر اینکه برخورداری از 
تامین اجتماعی حقی متعلق به همه افراد 
است و دولت مکلف به تامین آن برای 
مردم است، افزود: قانونگذار حتی پا را فراتر 
گذاشته و با شرایط خاصی برای اتباع خارجی 
حمایت های مربوط به نظام تامین اجتماعی، 
قائل شده است. وی با اشاره به اینکه اجرای 
صحیح قوانین و مقررات محور تمام اقدامات 
است، گفت: وظیفه سازمان بازرسی نظارت 
بر اجرای صحیح قوانین و مقررات و نظم 
بخشی در راستای حسن جریان امور است و 
در این راستا برنامه های اساسی را در دستور 

کار خود دارد. 

 بی تاثیری توافقنامه پاریس 
در کاهش آلودگی

سخنگوی کمیسیون اصل نودم قانون 
اساسی توافقنامه پاریس را برای کاهش 
آلودگی هوا بی تاثیر خواند و گفت: وزارت 
نیرو بدهی چند ده هزار میلیارد تومانی 
به نیروگاه داشته باشد که انتظار می رود 
در سال های پیش رو افزایش یابد. علی 
خضریان با اشاره به گزارش کمیسیون اصل 
نود درخصوص عضویت ایران در موافقتنامۀ 
آب و هوایی پاریس، گفت: در بیست و یکمین 
اجلاس سالانه متعهدان کنوانسیون تغییرات 
آب و هوای سازمان ملل متحد در راستای 
تحقق اهداف این کنوانسیون، سندی توسط 
نمایندگان کشورهای مختلف با عنوان 
»موافقتنامۀ پاریس« نهایی شد. هدف اصلی 
موافقتنامۀ پاریس محدود کردن انتشار دی 
اکسید کربن انسان ساخت است و کشورهای 
عضو اعم از کشورهای توسعه یافته و در 
حال توسعه متعهد می شوند تا تلاش های 
بلندپروازانه ای را در زمینه کاهش انتشار دی 

اکسید کربن اجرایی کنند. 

نشست دولت و مجلس 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: 
فردا جلسه مشترک دولت و مجلس با حضور 
معاون اول رئیس جمهور، وزیر اقتصاد و 
رئیس کل بانک مرکزی برگزار خواهد شد. 
محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس در گفت وگو با خبرنگار 
ایلنا گفت: حرف ما با دولت این است که 
روش های منسوخ شده که در گذشته 
امتحان خود را پس داده اند و نتیجه آن ها 
خسارت بار بوده است باید کنار گذاشته 
شود و دولت از روش های علمی برای اداره 
بازار ارز استفاده کند. وی افزود: در همین 
راستا به منظور هماهنگی بیشتر و انتقال 
دیدگاه های نمایندگان مجلس به دولت و 
هم فکری میان قوای مقننه و مجریه ادامه 
جلسه غیرعلنی دیروز، امروز با حضور آقای 
مخبر معاون اول رئیس جمهور، خاندوزی 
وزیر اقتصاد و فرزین رئیس کل بانک مرکزی 

برگزار خواهد شد. 

حل مشکلات اقتصادی 
به مراتب از مباحث حوزه 

نظامی راحت تر است 

فرمانده هوا فضای سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی اظهار داشت: از اوایل 
انقلاب با تمام محدودیت ها امید به 
آینده و موفقیت زیاد بود و امروز 
ایران  محتاج  بزرگ  کشورهای 
هستند؛ چون رو به جلو حرکت 
کردیم و به کم قانع نبودیم. زمانی 
مساله هسته ای اولویت اول دشمن 
بود بعد موشک نقطه زن مساله 
اول آنها شد و بعد دیدند پهپاد 
خطرناکتر است و اولویت آنها پهپاد 
شد و تا چند وقت دیگر موضوع 
جدیدی رو می شود که تبدیل به 
اولویت اول مقابله دشمن می شود. 
الان دشمنان چه دارند؟ معادن، 
نفت، گاز، نیروی انسانی دارند؟ 
هیچ کدام را ندارند و حتی در نیروی 
انسانی نیز محتاج ما هستند. سردار 
حاجی زاده گفت:  دشمنان در حال 
حاضر ایران را به چشم ابرقدرت 
نگاه می کنند. مشکلات اقتصادی 
هم باید حل شود؛ چون به مراتب 
از مباحث حوزه نظامی حل آن ها 

راحت تر و قابل انجام است.

ویـــــــژه
 سخنگوی دولت: 

آغاز آرایش جدید حوزه ارزی دولت 
آرمان ملی: سخنگوی دولت از آرایش جدیدی در حوزه ارزی 
دولت خبر داد که با بهره گیری از تجارب گذشته و دستاوردهای 
ضد تحریمی طراحی شده است. علی بهادری جهرمی دبیر هیات 
دولت در مورد دلایل و ریشه های نوسانات اخیر در بازار سکه و 
ارز گفت: تشدید جنگ ارزی بدخواهان با ملت ایران به خصوص 
پس از شکست پروژه آشوب، ۲۲ بهمن تاریخی امسال و سفر 
راهبردی و پر ثمر رئیس جمهور به چین، نشان می دهد آن ها پس 
از ناامیدی از خیابان و پی بردن به محاسبه غلط شان، مجددا در 
جنگ ترکیبی خود بر جنبه اقتصادی تمرکز کرده اند. وی افزود: 
هدف از این کار، مشخصا ایجاد جو روانی و نارضایتی و تولید 
سوخت جدید برای آشوب و ناآرامی در ایران است. اطلاعات 
دقیق حاکی است سرویس های جاسوسی آمریکا و چند دولت 
مشخص، ماموریت یافته اند به هر شکل ممکن از ایجاد ثبات در 
بازار ارز ایران جلوگیری کنند. سخنگوی دولت با بیان اینکه در 
پاسخ به این جنگ اقتصادی، دولت از امروز آرایش جدیدی در 
حوزه ارزی به خود می گیرد، تصریح کرد: این آرایش با بهره گیری 
از تجارب گذشته و دستاوردهای ضد تحریمی طراحی شده است. 
بهادری جهرمی ادامه داد: با اجرای بسته جدید، هر گونه نیاز 
واقعی ارزی در مسیر قانونی و مشخص پاسخ می گیرد و خرید و 
فروش خارج از مرکز مبادله و یا بانک ها و کارگزاری های رسمی 
در حکم قاچاق ارز و طلا بوده و با آن برخورد جدی صورت خواهد 
گرفت. وی با اشاره نقش برجسته رسانه ها در ایجاد آرامش روانی 
در بازار خاطرنشان کرد: همکاری رسانه ها و فعالین بازار نقش 
ویژه ای در آرامش بخشی به بازار پولی و مالی دارند و ضروری 
است آن ها نیز در اجرای صحیح سیاست بانکی و عملکرد بازار 
مرکز مبادله ارز و طلا در این جنگ اقتصادی مشارکت داشته 
باشند، زیرا پیروزی در این عرصه نیز همچون سایر موارد نیازمند 
مشارکت همگانی و مردمی است. سخنگوی دولت اظهار کرد: 
امسال با تلاش دولت و فعالین بازار موفق شدیم حدوداً ۴۰ 
درصد بیشتر از گذشته ارز برای تامین مصارف وارداتی تأمین 
و تخصیص داده شود و قطعا انشاءا... در سال بعد نیز این میزان 
بیشتر خواهد شد. بهادری جهرمی با اشاره به اقدامات دولت 
در حوزه دیپلماسی پولی و بانکی گفت: با مذاکرات خوبی که 
با کشورهای دیگر به ویژه قدرت های اقتصادی جهانی در آسیا 
صورت گرفته، توافقات اقتصادی و بانکی خوبی حاصل شده 
که به ثبات اقتصادی در سال آینده کمک می کند. وی اضافه 
کرد: دولت به توسعه مسیرهای تجاری با کشورهای دیگر 
خصوصاً همپیمانان منطقه ای ادامه خواهد داد. این روند از سال 
گذشته آغاز شد و تجارت خارجی ما ۴۰ درصد نسبت به سال 
۱۳۹۹ افزایش داشته است. بر اساس آمارهای رسمی امسال نیز 
صادرات غیرنفتی ما تاکنون به حدود ۵۰ میلیارد دلار رسیده و 

نسبت به سال گذشته ۱۷ درصد رشد داشته است.

  آرمان ملی-  احسان اسقایی: اسحاق 
جهانگیری یکی از مدیران کارکشته عرصه 
صنعت است که اهل تصمیمات دولتی و 
دخالت  در تعیین نرخ و قیمت ها نیست. او 
اهل توسعه است و توسعه را نه از خروجی 
تصمیمات دولتی بلکه از دل اقتصاد آزاد 
ممکن می داند. با این وجود جهانگیری با 
اعلام سیاست اقتصادی در دولت روحانی ارزی 
تحت عنوان »ارز جهانگیری« را در صحنه 
اقتصادی کشور پایه گذاری کرد که به اعتقاد 
بسیاری آن ارز ریشه ده ها فساد اقتصادی و 
آشفتگی در عرصه قیمت بود.  بودند افرادی که 
این ارز را می گرفتند و بعد از واردات، کالاهای 
وارداتی را به قیمت ارز آزاد در بازار عرضه 
می کردند. هرچند دولت روحانی بلافاصله 
با تدابیری که اندیشید دارو را به قیمت بازار 
عرضه کرد اما برای چند قلم کالای اساسی 
همچنان بر ارز ۴۲۰۰ تومانی تاکید داشت 
تا اینکه ابراهیم رئیسی آن را هم حذف کرد 
به طوری که کالاهای مورد نیازمردم از جمله 
روغن، برنج و... به یکباره با افزایش باور نکردنی 
روبه رو شد و به تبع آن قیمت سایر کالاهای 
بازار نیز  افزایش یافت. تورم افسار پاره کرده 
به طوری که قیمت گوشت به بالای ۴۰۰ هزار 
تومان و پیاز به کیلویی ۴۰ هزار تومان رسیده 
است. از این منظر شاید دلار جهانگیری بهترین 
هدیه ای بود که روحانی می توانست به ابراهیم 
رئیسی بدهد. هدیه ای که حداقل سفره ها را 

برای مردم نگه می داشت. 
 روایت جهانگیری از ارز4200 تومانی

اسحاق جهانگیری از خود می گوید که 
فردی توسعه ای است و همواره از توسعه گفته 
اما زمانی که ترامپ از برجام خارج شد نقل از 
توسعه را کنار گذاشت زیرا فهمید با وجود 

تحریم های ترامپ توسعه دیگر اولویت اول 
ایران نیست. وی در مورد مبانی ارز ۴۲۰۰ 
تومانی می گوید: »موضوع اول ما این بود که 
چگونه باید از زندگی مردم محافظت کنیم. 
در آن زمان بعضی ها اشکال می گرفتند که 
تصمیم آن روز، غیراقتصادی بود یا احتمالاً 
در آن رانت بود.«  وی در پاسخ به سوالی در 
مورد واکنش نعمت زاده وزیر صنایع روحانی 
که زمانی که ارز جهانگیری اعلام شد دو دستی 
توی سر خود زده بود؛ افزود: بله. آن تصمیم با 
مبنای اقتصادی هیچگونه سازگاری نداشت. 
من طرفدار اقتصاد آزاد بودم و بیش ترین 
تصمیمات مربوط به اقتصاد آزاد در دوره 
من گرفته شده و تمام ساز و کارهای کنترل 
دولتی را من در دوره وزارت صنایع به هم زدم 
ولی قرار بود آن موقع »زمان عرضه ارز ۴۲۰۰ 
تومانی« کاری کنیم که یک سفره حداقلی 

برای مردم بماند. 
 به رئیسی گفتم، مهم سفره مردم 

است
 جهانگیری در پاسخ به این سوال که یعنی 
شما فکر سوءاستفاده از پشت این داستان را هم 
می کردید؟ گفت: بله. الان که ۷ ـ ۸ ماه است که 
این را به هم زدند و دوباره به این نتیجه رسیدند 
که ارز را روی ۲۸۵۰۰ نگه دارند؛ به این دلیل 
که می بینند من در یک یادداشت، بعد از 
برداشتن ارز ۴۲۰۰ به آقای رئیسی نامه زدم 
که چکار کنید که این سیاست موفق اجرا شود. 
نظراتم را به رئیس جمهور گفتم. بعد هم ایشان 
تلفن زدند و تشکر کردند. گفتم آقای رئیسی آن 
چیزی که مهم است، این سفره است؛ اگر شما 
بتوانید با برداشتن این سفره، از آن محافظت 
کنید خوب است؛ ارز به صورت روزانه در بازار 
تغییر می کند او برای مرغ و تخم مرغ و روغن اگر 

هر روز نرود، بالاخره هفته ای یک بار می رود و 
برایش قابل تحمل نیست که گفته شود قیمت 
تغییر کرد. یک کاری کنید که این آذوقه مردم 
در یک دوره چند ماهه ثابت بماند. خب چاره ای 
هم نبود؛ وقتی تابع نرخ ارز می شد و ارز ۳۰ 
تومان می شد، قیمت اینها هم روی ۳۰ تومان 
تنظیم می شد. به موازات تغییر روزانه قیمت 
ارز، بازار هم روزانه تغییر می کرد؛ لذا اینها 
وقتی دیدند عدد به ۴۰ ـ ۴۵ رسید نمی توانند 
و برگشتند گفتند ما ۲۸۵۰۰ فیکس می کنیم 

و به آن کالاها ۲۸۵۰۰ می دهیم. 
 تصمیم درست اما هزینه بر... 

آنچه در میان سخنان اخیر جهانگیری قابل 
برداشت است، این است که در آن زمان با توجه 
به اینکه ترامپ کمر بسته بود تا ایران را تسلیم 
کند دولت وقت هیچ چاره ای نداشت جز اینکه 
در برابر ترامپ روند عادی اداره کشور از توسعه 
تا رفاه مردم را کنار بزند و در برابر ترامپ و 
تصمیمات او دست به اقداماتی بزند که عملا 
یک نتیجه برای کشور داشت و آن اینکه ایران 
بماند حتی اگر مبانی توسعه در ایران عملا زیر 
رو شود. در دولت روحانی این تصمیم گرفته 
شد و آثار بد آن مستقیما خرج دولتی شد که 
این سیاست را برای حفظ ایران پایه گذاری کرد. 
شاید آن سیاست عملا همان سیاست اقتصاد 
مقاومتی بود چرا که در پرتوی آن دولت روحانی 
توانسته میلیون ها دلار ارز برای دولت بعد 
یعنی دولت ابراهیم رئیسی به ارمغان بگذارد. 
حال باید دید دولت ابراهیم رئیسی چه خواهد 
کرد؟ ظاهرا که دولت تاکید دارد که به عرضه 
دلار ۲۸۰۰۰ تومانی ادامه دهد. این ارز با بازار 
حدود۲۰ هزار تومان اختلاف دارد و هر مقدار 
بر این اختلاف افزوده شود به همان میزان آثار 

سود اقتصادی افزایش خواهد یافت. 

پشت پرده ارز جهانگیری چه بود؟!
   اسحاق جهانگیری: ارز 4200 تومانی برای سفره مردم بود       به رئیسی هم گفتم مهم سفره مردم است

غنی سازی ۸4 درصدی 
دروغ و خبرسازی است

یک کارشناس مسائل بین الملل 
در مورد ماجرای مطرح شده در 
خصوص غنی سازی هسته ای از 
سوی ایران اظهار داشت: تا آنجا 
که من می دانم آژانس هنوز خبر 
است.  نکرده  تایید  را  بلومبرگ 
ایران هم این خبر خبرگزاری ها 
را تکذیب کرده است و می گوید 
غنی سازی بالای ۶۰ درصد را انجام 
نداده است. حسن بهشتی پور گفت:  
به نظر می رسد که این خبرسازی 
باشد. چون اگر ایران می خواست 
فعالیت غنی سازی خود را به ۸۰ 
درصد برساند حتما مثل رساندن به 
۶۰ درصد اعلام می کرد. وی افزود: 
آژانس در گزارش های سه ماهه اش 
که همین روزها منتشر می شود و 
مدیرکل آژانس گزارش جدید را 
می دهد باید چنین چیزی را قید 
کند. من بعید می دانم که چنین 
اتفاقی افتاده باشد. به احتمال زیاد 

این ادعا دروغ و خبرسازی است. 

تفکر علمی و برنامه محور 
در قوه قضائیه حاکم است 

    معاون اول قوه قضائیه گفت: 
کسانی که دنبال ایجاد ناامنی و 
اغتشاش در کشور بودند باید این 
پیام را دریافت کنند که مردم پاسخ 
منفی به تمام نقشه ها و توطئه های 
آنها داده اند. حجت الاسلام محمد 
مصدق اظهار داشت: مسئولان نیز 
باید به این پیام گوش فرا دهند 
که مردم لایق خدمت بیش از 
پیش و شبانه روزی هستند. وی 
اضافه  کرد: دشمن در حال رصد 
شبانه روزی شرایط کشور است 
و مردم از نظر معیشت در تنگنا 
هستند و مسئولان باید برای این 
موضوع چاره اندیشی کنند. معاون 
اول قوه قضائیه افزود: مهم ترین 
راهکار مقابله با دشمن، تلاش بیش 
از پیش مسئولان برای خدمت به 
مردم و افزایش وحدت بین مردم و 
مسئولان است. مصدق افزود: ما در 
سند تحول قضائی برای اولین بار 
برنامه های قوه قضائیه را به جای 
ماموریت محور، هدف محور تعریف 
کردیم که هدف اصلی رضایتمندی 

مردم و اجرای عدالت است.

 دولت سیزدهم به منظور کنترل قیمت ارزهای خارجی 
خصوصا دلار سیاست ارزی جدیدی را در دستور کار خود قرار 
داده است. در گذشته نیز در همین دولت ارز ۴۲۰۰ تومانی 
حذف شد. اتفاقی که باعث افزایش چند برابری قیمت کالاهای  
اساسی شد. حال باید دید این سیاست ارزی جدید دولت 
چه آثاری را در آینده به همراه خواهد داشت. سیاست های 
اقتصادی دولت در شرایط کنونی نمی تواند بر اقتصاد کشور 
تاثیر بگذارد. دولت هر تصمیم بگیرد، بازار تصمیم دیگری 
می گیرد. باوری به موفقیت تصمیمات تیم اقتصادی از سوی 
بازار وجود ندارد. شرایط اقتصادی امروز به علت تحریم های 
اقتصادی و عدم به نتیجه نرسیدن برجام مناسب نیست و بازار 
ارز نیز به مسیری که با توجه به این پالس ها دریافت می کند، 
می رود. رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرده است که بانک 
مرکزی به بازار اعتقاد و اعتمادی ندارد و مسیر خود را می رود 
و نرخ های بازار مورد تایید بانک مرکزی نیست. در برابر نیز 
آن نرخ ها نرخ گذاری بانک مرکزی را برنمی تابند و به راه خود 
می روند. به علت تصمیماتی که بدون توجه به سیاست های 
دقیق گرفته می شود دولت  تاکنون نتوانسته اثر مثبتی بر 
بازار بگذارد چرا که بدون در نظر گرفتن میزان عرضه و تقاضا 
نمی توان تصمیم دقیق و درستی گرفت و نرخ ارز همچنان 
بالا خواهد رفت کما اینکه از زمان به روی کار آمدن دولت 
ابراهیم رئیسی نرخ رشد دلار و کاهش ارزش ریال از سرعت 
قابل توجهی برخوردار بوده است. نرخ دلار، خودرو، مسکن در 
ابتدای در قدرت قرار گرفتن  دولت سیزدهم چند بود و اکنون 
به چند رسیده است؟ به رغم اینکه دولت مدعی است تورم مهار 
شده، نرخ برخی اقلام مانند گوشت از چنان وضعیتی برخوردار 
شده که باور کردنی نیست و... در این بین تنها قشر آسیب پذیر 
جامعه است که آسیب می بیند. امروز نرخ تورم در ایران یکی 
از نرخ بالای تورم است و ارزش ریال نیز هر روز در حال  نزول 
است. تا زمانی  که فضای مثبتی بین ایران و سایر کشورها حتی 
کشورهای منطقه وجود ندارد، نمی توان باور کرد که شرایط 
بهبود خواهد یافت. البته دولت می تواند در کوتاه مدت نرخ ها را 
کنترل کند اما در بلندمدت نرخ ها از افزایش برخوردار می شود 
و راهی نیست جز اینکه تغییرات اساسی در کشور به وجود  آید. 
اگر به تاریخ معاصر کشورمان بنگریم آن هم نه خیلی دور بلکه 
در دوران اصلاحات مشاهده خواهیم کرد که در آن دوران که 
شکاف بین مردم و دولت به حداقل خود رسیده بود و دولتی 
مردمی در قدرت قرار داشت و همه ارکان قدرت از لزوم تعامل 
با جهان سخن به میان می آوردند. در آن زمان همین اروپایی ها 
که اکنون در برابر ایران قرار گرفته اند در برابر آمریکا قرار 
گرفتند و حتی این در برابر آمریکا قرار گرفتن در زمان خروج 
ترامپ از برجام نیز تکرار شد. از این رو باید حل مسائل داخلی 
را در اولویت قرار دهیم تا خارجی ها هم به سمت بهبود روابط 
خود و کاهش فشارهای خود بر دولت ایران حرکت کنند راهی 
جز تعامل با داخل و خارج وجود ندارد.  از این رو به دنبال تغییر 
ریل اقتصادی نباشیم بلکه ریل سیاست گذاری را تغییر دهیم. 


